
 

 

 

Siverth K. Heilmann FM 2023/162 

Atassut 25. maj 2023 

Forslag til forespørgselsdebat om hvordan vi i højere grad kan anvende sten som 

byggemateriale i vores land og mindske den store import af træ 

(Inatsisartut medlem Aqqalu C. Jerimiassen, Atassut) 

 

Jeg vil først starte med at takke forslagsstiller Aqqalu C. Jerimiassen, og jeg vil hermed fra Atassut 

gerne sige følgende. 

 

Gad vide i hvor mange år vi i denne sal talt om at skulle benytte af vores egne ressourcer her i 

landet. Det er et tegn på at vi blot annoncerer smukke mål og ikke kan finde ud af at tage det næste 

skridt. Vi politikere er alt for gode til at fortælle om smukke drømme, og alt for dårlige til at føre 

disse drømme ud i livet. Det er ikke mærkeligt at vælgerne er skuffede. 

 

Det er svært at forestille sig at nogen skulle være uenig med dette emne. For vi vil alle gerne stå på 

egne ben og ikke altid skal forsyne os af ressourcer udefra. Jeg er glad for at der endelig er et 

håndgribeligt forslag på hvad vi kan gøre, f.eks. skaber vandkraftværket nord for Ilulissat mere 

strøm end der behøves. Det kunne sagtens bruges fornuftigt, og denne overskydende strøm kunne 

ellers brug til at lave byggematerialer, noget som Sanaartornermik Ilinniarfik, eller de arktiske 

ingenører kunne undersøge og bruge deres viden. 

 

Jeg har selv i mange år sagt at der er kæmpe potentiale ved Tasersiaq, et sted som kan skabe enorm 

elektricitet som også kunne bruges til byggematerialer og mange andre ting. Jeg vil blot igen bringe 

det op igen og opfordre til at Naalakkersuisut og kommunerne tager affære. 

Hvis man skal bruge sten og klippe som byggemateriale, så er der behov for enorm mængde af 

strøm. 

 

Fra Atassut er vi glade for forslaget og vil gerne være med og er klar til at tage det næste skridt. 
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